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Starptautiskās partnerības 

 

1. Vispārējā kompetence, gatavība strādāt Eiropas Savienības labā un personiskā neatkarība 

Kādi jūsu personiskās kvalifikācijas un pieredzes aspekti ir svarīgākie kļūšanai par komisāru un vispārīgo Eiropas 

interešu virzīšanai, it sevišķi jūsu potenciālās atbildības jomā? Kāds būs jūsu pienesums Komisijas politisko 

vadlīniju īstenošanā? Kā jūs veicināsiet un īstenosiet dzimumu jautājuma integrēšanu visās jomās, kas ietilpst jūsu 

portfelī? Kā jūs integrēsiet jauniešus savas atbildības jomās? 

Kādas garantijas varat dot Parlamentam, ka darbosieties neatkarīgi; kā nodrošināsiet, ka neviena no darbībām, 

ko esat veicis, veicat vai veiksiet, nemetīs ne mazāko ēnu pār jūsu darbību Komisijā? 

Es piederu pie paaudzes, kurai bija jācīnās par savu brīvību. Kad 1989. gadā mēs ieguvām šo brīvību, man bija 

22 gadi un es kopā ar citiem studentiem Prāgas centrā piedalījos demonstrācijās pret komunistisko režīmu. Vēlāk 

mūsu paaudze tiecās piepildīt vēl vienu sapni: pievienoties Eiropas Savienībai. Diena, kad šo sapni īstenojām, bija 

ārkārtīgi svarīga. Tāpēc es dziļi izprotu Eiropas Savienības pievilcību un vērtības, ko tā pārstāv. Kā starptautisko 

partnerību komisāram man būtu liels gods izmantot šo pievilcību un sniegt šo vērtību dotās priekšrocības 

miljoniem cilvēku visā pasaulē. 

Pēdējo 30 gadu laikā Čehijas iekšzemes kopprodukts ir palielinājies vairāk nekā pieckārtīgi. Šis sasniegums nebūtu 

iespējams bez ievērojamām investīcijām infrastruktūrā, vietējā ražošanā un cilvēkkapitālā – tas viss mums ļāva 

integrēties pasaules tirdzniecības un investīciju tīklos. Nekas no tā nebūtu bijis iespējams bez Eiropas. 

Kā es varu dot savu artavu šajos centienos? Pirmkārt un galvenokārt, pateicoties manai plašajai starptautiskajai 

pieredzei gan publiskajā, gan privātajā sektorā. Erste Group Bank AG valdes locekļa amatā es pārraudzīju 

operācijas divpadsmit Eiropas valstīs, kā arī filiālēs Ņujorkā un Honkongā. Šis amats man deva dziļu izpratni par 

starptautiskajiem finanšu tirgiem un liela mēroga projektu finansēšanu, un šīs zināšanas man ļautu virzīt stratēģijas 

Global Gateway izvēršanu, tostarp investīciju mobilizēšanu un finanšu instrumentu strukturēšanu. 

Esmu bijis arī politiķis. Būdams Čehijas Republikas rūpniecības un tirdzniecības ministrs, es koncentrējos uz mūsu 

enerģētikas nozares modernizāciju, enerģētiskās drošības stiprināšanu un stratēģisku investīciju piesaisti. Es 

strādāju, lai dažādotu energoapgādi, ieguldītu kritiskās infrastruktūras projektos, piemēram, sašķidrinātās 

dabasgāzes termināļos, un veicinātu atjaunīgo energoresursu izmantošanu. Šīs iniciatīvas tieši palīdz sasniegt 

Eiropas Savienības stratēģiskos mērķus ilgtspējas, enerģētiskās neatkarības un ekonomiskās drošības jomā. Šī 

pieredze ir ļāvusi man apgūt prasmes, kas vajadzīgas, lai virzītu darbu pie zaļās un digitālās pārkārtošanās ārpus 

Eiropas robežām. Starptautisko partnerību portfelis, kas ir ES jaunās ārējās ekonomiskās politikas stūrakmens, 

cieši atbilst manām profesionālajām prioritātēm un pieredzei. 

Lai virzītu uz priekšu Komisijas stratēģisko programmu, es plānoju izmantot savas zināšanas par finansējuma 

nodrošināšanu liela mēroga starptautiskiem projektiem. Es koncentrēšos uz tādu visaptverošu partnerību 

veicināšanu, kuru pamatā ir līdztiesība, savstarpēja cieņa un kopīgas vērtības, vienlaikus veicinot ilgtspējīgas 

attīstības mērķu sasniegšanu, nodrošinot, ka neviena valsts netiek atstāta novārtā. Mans mērķis ir ES ārējās 

ekonomiskās politikas ietvaros pilnībā atraisīt tādu iniciatīvu kā Global Gateway potenciālu. Veicinot investīcijas 

tādās kritiskās nozarēs kā zaļā enerģija, digitālā infrastruktūra, transports, izglītība un veselība, mēs vienlaikus 

varam veicināt ilgtspējīgu attīstību, mazināt nabadzību, novērst neatbilstīgas migrācijas pamatcēloņus un stiprināt 

ekonomisko drošību. 

Esmu arī cieši apņēmies risināt nevienlīdzības problēmu un integrēt dzimumu un jaunatnes perspektīvas savā 

atbildības jomā. Dzimumu līdztiesība ir ne tikai morāls pienākums, bet arī ekonomiska nepieciešamība. Sieviešu 



 – 2 –   

un meiteņu pilnīga līdzdalība visos sabiedriskās dzīves aspektos, tostarp lēmumu pieņemšanā un saimnieciskajā 

darbībā, ir būtiska ilgtspējīgas un pārtikušas sabiedrības veidošanai. Ja mani apstiprinās, es nodrošināšu, ka 

dzimumu līdztiesība un pilnvērtīgu iespēju nodrošināšana sievietēm un meitenēm joprojām ir ES starptautisko 

partnerību priekšplānā saskaņā ar vērienīgajiem mērķiem, kas noteikti Dzimumu līdztiesības rīcības plānā III. 

Jaunatnes rīcības plānam ES ārējā darbībā arī turpmāk vajadzētu virzīt mūsu centienus iesaistīt jauniešus visā 

pasaulē, nodrošināt viņiem pilnvērtīgas iespējas un veidot saikni starp tiem. Es raudzīšos, lai arī manā komandā ir 

dzimumu līdzsvars. 

Esmu apņēmies ievērot visaugstākos ētikas standartus, kā to esmu darījis visā savas karjeras laikā gan privātajā, 

gan publiskajā sektorā. Ja mani apstiprinās, es stingri ievērošu Eiropas Komisijas locekļu rīcības kodeksu, kalpošu 

Eiropas Savienības vispārējām interesēm, cik vien labi iespējams, un uzmanīgi raudzīšos, lai izvairītos no 

jebkādiem interešu konfliktiem. Iespējama konflikta gadījumā es nekavējoties par to informēšu priekšsēdētāju. 

Visas savas darbības es veikšu godprātīgi un pārredzami. 

 

2. Pienākumu izpilde un sadarbība ar Eiropas Parlamentu  

Vai varat apņemties, ka pienācīgi informēsiet Parlamentu par savu darbību un jums pakļauto dienestu darbu? Kā 

jūs izprotat to, ka jūsu darbība ir pakļauta Parlamenta pārraudzībai? 

Ko savā pilnvaru termiņā gatavojaties darīt, lai sadarbotos ar Parlamentu, uzstātos tajā (gan komiteju līmenī, 

gan plenārsēdēs), nodrošinātu pārredzamību un sadarbību, kā arī panāktu, ka Parlamenta nostājas un aicinājumi 

uzsākt leģislatīvas iniciatīvas tiek ņemti vērā? Vai saistībā ar uzsāktajām iniciatīvām vai procesā esošajām 

procedūrām varēsiet savlaicīgi iesniegt Parlamentam dokumentus un informāciju, lai tas būtu tādās pašās 

pozīcijās kā Padome? 

Es cieši ticu parlamentārajai demokrātijai. Ja Eiropas Parlaments mani apstiprinās amatā, es uzņemšos politisko 

atbildību par darbībām, kas ietilpst manā portfelī, neskarot koleģialitātes principu, kā izklāstīts manā pilnvarojuma 

vēstulē. 

Es pilnībā piekrītu manā pilnvarojuma vēstulē teiktajam, ka “mēs stiprināsim mūsu demokrātiju, iestāsimies par 

mūsu vērtībām un gādāsim, lai būtu stiprāki paši savās mājās. Mēs sadarbosimies ar mūsu partneriem un labāk 

aizstāvēsim mūsu intereses visā pasaulē”. Mūsu Eiropas vērtības ir centrālais elements mūsu piedāvājumā 

partnervalstīm. 

Kā Čehijas Republikas rūpniecības un tirdzniecības ministrs es strādāju vadošā amatā koalīcijas valdībā. Šajā 

amatā es cieši sadarbojos ar Čehijas parlamentu; ja mani apstiprinās komisāra amatā, es plānoju izmantot tādu 

pašu pieeju attiecībā uz Eiropas Parlamentu. Spēcīga iestāžu sadarbība un vienprātības panākšana starp dažādām 

pusēm var tikai stiprināt Eiropas demokrātiju. 

Es apņemos īstenot Pamatnolīgumu par Eiropas Parlamenta un Komisijas attiecībām un Iestāžu nolīgumu par 

labāku likumdošanas procesu.  

Es piedalīšos Eiropas Parlamentā gan plenārsēžu debatēs, gan komiteju sanāksmēs un regulāri informēšu 

Parlamentu par savām un Starptautisko partnerību ģenerāldirektorāta darbībām. Es ievērošu pamatnolīgumā pausto 

apņemšanos trīs mēnešu laikā reaģēt uz Eiropas Parlamenta rezolūcijām. Esmu arī apņēmies nodrošināt, ka 

kolēģija laikus reaģē uz Parlamenta 225. panta rezolūcijām, ievērojot proporcionalitātes, subsidiaritātes un labāka 

likumdošanas procesa principus. Es arī iesaistīšos strukturētā dialogā ar Eiropas Parlamentu, lai nodrošinātu 

savlaicīgus turpmākos pasākumus saistībā ar Parlamenta rezolūcijām atbilstīgi LESD 225. pantam.  

Ja mani apstiprinās amatā, es organizēšu regulāru strukturētu dialogu ar DEVE komiteju un nodrošināšu 

pārredzamību un informācijas apmaiņu ar Parlamentu pirms nozīmīgiem pasākumiem un galvenajiem 

starptautisko sarunu posmiem. Es arī turpināšu divreiz gadā rīkot augsta līmeņa ģeopolitisko dialogu, kas izveidots 

saskaņā ar Kaimiņattiecību, attīstības sadarbības un starptautiskās sadarbības instrumentu “Eiropa pasaulē” 

(NDICI — “Eiropa pasaulē”), kas ir neaizstājams forums viedokļu apmaiņai par galvenajiem politiskajiem 

jautājumiem, tostarp Global Gateway. Es plānoju sadarboties ar jums, AP/PV un citiem komisāriem, lai vēl vairāk 

stiprinātu mūsu mijiedarbību.  

Ja Eiropas Parlaments mani apstiprinās amatā, es vēlētos kopā ar jums izpētīt, kā Eiropas Parlamenta deputātus 

varētu regulārāk iekļaut Eiropas komandas misijās partnervalstīs. 
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Es arī apņemos ieviest efektīvu un redzamu Global Gateway izsekošanu un ziņošanu par to un pārskatīt to, kā mēs 

informējam par Eiropas piedāvājumu partnervalstīs un Eiropas nodokļu maksātājiem. 

Es centīšos stiprināt ieinteresēto personu dialogu Eiropas Savienībā un partnervalstīs, īpašu uzmanību pievēršot 

sadarbībai ar pilsoniskās sabiedrības organizācijām un ikgadējo jaunatnes politikas dialogu ieviešanai. 

Šajā ziņā es apņemos uzklausīt, panākt vienprātību, uzlabot dialogu un veidot darba attiecības ar jums, lai mēs 

varētu izpildīt mūsu kopīgo apņemšanos veicināt ilgtspējīgas attīstības mērķu sasniegšanu. 

Attīstības komitejas uzdotie jautājumi  

3. Attīstības sadarbība saistībā ar ārējo ekonomikas politiku un stratēģiju Global Gateway 

Saskaņā ar Līgumiem (LESD 208. pants) Eiropas Savienības sadarbībai attīstības jomā galvenais mērķis ir 

“nabadzības mazināšana un ilgākā laika posmā — tās izskaušana”. Komisijas priekšsēdētājas Urzulas fon der 

Leienas iesniegtajās Politikas pamatnostādnēs nākamajai Eiropas Komisijai (2024–2029) un jūsu pilnvarojuma 

vēstulē ir izklāstīts arī jaunas “ārējās ekonomikas politikas” jēdziens.  

Ņemot vērā minēto, kādi, jūsuprāt, ir ES attīstības politikas mērķi, kā jūs tos īstenosiet ģeopolitiskajā piedāvājumu 

un naratīvu cīņā un jo īpaši — kā īstenosiet stratēģiju Global Gateway? Kā šajā kontekstā vēlaties paplašināt 

iniciatīvu Global Gateway un stimulēt savstarpēji izdevīgas privātā sektora, tostarp Eiropas uzņēmumu, 

investīcijas jaunattīstības reģionos? Kādi mehānismi tiks ieviesti, lai nodrošinātu, ka šīs investīcijas atbilst vietējās 

attīstības vajadzībām un ES attīstības sadarbības politikas galvenajam mērķim un iesaista partnervalstu valdības 

un pilsoniskās sabiedrības dalībniekus? Kā jūs izveidosiet stabilu uzraudzības un izvērtēšanas sistēmu projektiem, 

kas tiks finansēti saskaņā ar iniciatīvu Global Gateway, un nodrošināsiet pārredzamību un parlamentāro kontroli 

pār stratēģisko plānošanu un īstenošanu saskaņā ar NDICI — “Eiropa pasaulē” regulu un Līgumā noteiktajām 

saistībām?  

Nabadzības izskaušana ir galvenais Eiropas Savienības darba mērķis jaunattīstības valstīs, kā noteikts Līgumos. 

Globālā līmenī mūsu kompass ir vispārēji apstiprinātā Programma 2030. gadam un tās 17 ilgtspējīgas attīstības 

mērķi. Ja mani apstiprinās amatā, tā noteiks mana darba ietvaru. 

 

Jautājums ir par to, kā vislabāk veicināt šo mērķu sasniegšanu. Šeit es pievērsīšu uzmanību tam, kas ir darbojies 

praksē. Manas profesionālās dzīves laikā mana prioritāte ir bijusi rezultātu gūšana. Un es tieši zinu, ka iekļaujoša 

un ilgtspējīga ekonomikas izaugsme ir galvenais ilgtspējīgas attīstības dzinējspēks.  

 

Pēdējo desmitgažu laikā tradicionālais līdzekļu devēju un saņēmēju modelis ir uzrādījis savus ierobežojumus. 

Valstis, kas visveiksmīgāk ir samazinājušas nabadzību, ir tās, kuras ir investējušas infrastruktūras attīstībā, vietējā 

ražošanā un izglītībā, tādējādi integrējot savu ekonomiku pasaules tirdzniecībā un investīciju ķēdēs. 

 

Tieši šeit atbalstu pašlaik meklē jaunie tirgi un jaunattīstības ekonomikas. 21. gadsimtā valstis vēlas partnerības, 

nevis atkarību. Tās cenšas stiprināt savu noturību pret ārējiem satricinājumiem, tāpat kā to darām mēs. Tām ir 

jārada darbvietas arvien pieaugošajam iedzīvotāju skaitam. Ja ES nereaģēs uz šo pieprasījumu, to darīs citi. Vai 

mēs to atstāsim viņu ziņā? Tā ir politiskā izvēle, ar ko saskaramies. Manuprāt, ES var un tai ir jāizmanto iespējas 

sadarboties ar partneriem abpusēji izdevīgā veidā. Un mēs to darīsim ekonomiski, sociāli un ekoloģiski ilgtspējīgā 

veidā. 

 

Turklāt pastāv būtisks jautājums par mērogu. Ar oficiālo attīstības palīdzību vien nepietiek, lai risinātu mūsdienu 

problēmas. Tai ir izšķirīga nozīme, taču, lai patiešām panāktu pārmaiņas, tā ir jāpapildina ar stabilām privātām 

investīcijām. Mums ir jāpielāgo sava rīcība šim nolūkam. Ekonomiskās sadarbības un attīstības organizācija lēš, 

ka ikgadējais investīciju trūkums ilgtspējīgas attīstības mērķu sasniegšanai jaunattīstības valstīs pašlaik ir aptuveni 

4 triljoni EUR gadā, savukārt globālā oficiālā attīstības palīdzība ir 0,2 triljoni EUR gadā. Tāpēc ļoti svarīga ir 

spēja plašā mērogā piesaistīt ilgtspējīgu privāto finansējumu. 

 

Šie apsvērumi ir pamatā paradigmas maiņai ES pieejā starptautiskām partnerībām, kas atspoguļota stratēģijā 

Global Gateway. 

 

Ir arī ļoti svarīgi, lai ES pielāgotu savu piedāvājumu mūsdienu ģeopolitiskajiem apstākļiem. Pēdējos gados ir 

palielinājies alternatīvu piedāvājumu skaits. Jaunajiem tirgiem un jaunattīstības ekonomikām ir vairāk izvēles 

iespēju. Tas ir radījis jaunu dinamiku starptautiskajās attiecībās, kur ekskluzīvas bloka alianses tiek aizstātas ar ad 
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hoc koalīcijām un attiecībām, kurām arvien vairāk piemīt darījumu raksturs. Daži piedāvājumi ietver nosacījumus, 

un tos izmanto, lai veicinātu konkurējošus pārvaldības modeļus. 

 

Mums ir jāpierāda, ka Eiropas piedāvājums ir labāks risinājums. Tas ir visaptverošs, kvalitatīvs un ilgtspējīgs 

piedāvājums, kas sakņojas mūsu kopīgajās vērtībās, normās un standartos. Šis piedāvājums ir pārāks par mūsu 

konkurentu piedāvājumu. Esmu par to pārliecināts, un mums ir jādara vairāk, lai pārliecinātu mūsu partnerus. 

 

Ja mani apstiprinās amatā, es strādāšu pie tā, lai Global Gateway no darbības uzsākšanas pārietu uz tās izvēršanu, 

kā minēts manā pilnvarojuma vēstulē. Cieši sadarbojoties ar Augsto pārstāvi/priekšsēdētāja vietnieci(-ku) un 

citiem kolēģijas locekļiem, tas ietver mūsu piedāvājuma pilnveidošanu, tā iekļaušanu plašākā ārējā ekonomiskā 

politikā un īstenošanas paātrināšanu, tostarp palielinot privātās investīcijas. Pateicoties plašai pieredzei 

starptautiskajā tirdzniecībā un uzņēmējdarbībā, es jūtos īpaši piemērots, lai īstenotu šīs pilnvaras. 

 

Lai to panāktu, būtiska nozīme ir Eiropas komandas pieejai. Ja mani apstiprinās amatā, turpināt strādāt pie tās būs 

mana prioritāte. Mēroga un ietekmes dēļ mums ir jāstiprina koordinācija ar ES dalībvalstīm, to attīstības bankām 

un finanšu iestādēm, kā arī to īstenošanas aģentūrām. Tādējādi visas minētās iestādes var sniegt ieguldījumu tajā, 

ko tās dara vislabāk. Es spēju labi izprast problēmas, ar kurām saskaras mazākas valsts aģentūras. Tomēr es 

uzskatu, ka dažas no mazākajām aģentūrām jau sniedz vērtīgu ieguldījumu ar īpašām publiskām zināšanām un 

mērķtiecīgiem finanšu ieguldījumiem. Katra ES dalībvalsts spēj sniegt jēgpilnu ieguldījumu. Lai sasniegtu 

mērogu, mums ir jāpastiprina inovatīvu finansēšanas instrumentu piesaiste, izmantojot riska mazināšanas 

instrumentus, piemēram, garantijas un apvienoto finansējumu. Šie instrumenti ir būtiski privātā finansējuma 

palielināšanai. Vienlaikus mums ir jāsadarbojas ar mūsu partneriem, lai uzlabotu apstākļus privātā sektora 

investīcijām, jo tie var sniegt būtisku pievienoto vērtību ilgtspējīgas attīstības nodrošināšanā. Ja mani apstiprinās 

amatā, es mudināšu visas ES dalībvalstis proaktīvi piedalīties šajos centienos. Tie sākas ar visu attiecīgo dalībnieku 

koordināciju valsts līmenī un to jomu noteikšanu, kurās tie var sniegt visefektīvāko ieguldījumu. 

 

Spēcīga starptautisko partnerību politika, kas ir daļa no jaunās ārējās ekonomiskās politikas, nozīmē arī ciešāku 

sadarbību ar Eiropas Parlamentu. Eiropas Parlamentam ir būtiska loma stratēģiskākas sadarbības kultūras 

veidošanā. Jums ir arī galvenā loma, lai nodrošinātu mūsu iekšējo tiesību aktu politikas saskaņotību — nekad 

nevajadzētu piemirst par mūsu iekšpolitikas ārējo ietekmi. Tādēļ es vēlētos cieši sadarboties ar jums šajos 

jautājumos. 

 

Ja mani apstiprinās, mana darba kārtība, protams, būs plašāka par Global Gateway, kas neaptver visu ES 

starptautisko partnerību tvērumu. Kaut arī esmu pārliecināts, ka Global Gateway ir visefektīvākais veids, kā 

veicināt nabadzības izskaušanas mērķu sasniegšanu lielākajā daļā valstu, es uzskatu, ka tā nav piemērojama visur. 

Vismazāk attīstītajās valstīs, konfliktu zonās, valstīs, kuras saskaras ar nestabilitāti vai ir sarežģītās situācijās 

mums ir jākoncentrējas uz iedzīvotāju visneatliekamākajām vajadzībām pārtikas, veselības aprūpes un izglītības 

jomā. 

 

Es arī domāju, ka ES arī turpmāk vajadzētu būt svarīgai publiskās politikas dalībniecei, jo īpaši ar mūsu 

ieguldījumu globālajās iniciatīvās un globālajos fondos. ES programma, tostarp Global Gateway, veicina globālo 

noteikumos balstīto kārtību un tās vērtības. Es vēlētos stiprināt politikas koordināciju ar daudzpusējām 

organizācijām. Arī daudzpusējās organizācijas joprojām ir svarīgi īstenošanas partneri. Es atbalstīšu Augsto 

pārstāvi/priekšsēdētāja vietnieci(-ku), lai nodrošinātu, ka ES turpina uzņemties vadošo lomu starptautiskās 

sistēmas, tostarp Apvienoto Nāciju Organizācijas, reformēšanā. 

 

Mūsu starptautisko partnerību politika atbilst mūsu partnervalstu pieprasījumam. ES fondu plānošanas process 

nodrošina, ka investīcijas atbalsta partnervalstu ilgtspējīgas attīstības stratēģijas un atbilst vietējās attīstības 

vajadzībām. Mūsu partnervalstu noturības stiprināšana ir mūsu abpusējās interesēs; taču mēs spējam rīkoties 

galvenokārt, reaģējot uz partnervalstu lūgumu. Šīs valstis vēlas, lai pret tām izturas kā pret vienlīdzīgiem 

partneriem, nevis kā jaunākiem saņēmējiem. Ar Global Gateway palīdzību mēs meklējam savstarpēji izdevīgas 

attiecības. 

 

Es uzskatu, ka pilsoniskās sabiedrības līdzdalība ir būtiska Global Gateway panākumiem vismaz divu iemeslu dēļ. 

Pirmkārt, iekļautība un līdzatbildība. Pilsoniskās sabiedrības iesaistīšana ir būtiska, lai nodrošinātu, ka mūsu 

iejaukšanās un investīcijas atbilst vietējiem apstākļiem. Globālā līmenī ES ilgstoši un regulāri sadarbojas ar 

pilsoniskās sabiedrības organizācijām, un tagad šo sadarbību papildina īpaša Global Gateway pilsoniskās 

sabiedrības un vietējo iestāžu dialoga platforma. Valstu līmenī mums ir strukturēts dialogs ar pilsoniskās 

sabiedrības organizācijām, tostarp par plānošanu. 
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Otrkārt, lielāka pārredzamība un pārskatatbildība. Stratēģijas Global Gateway īstenošanai būs vajadzīga 

pārredzamība un pārskatatbildība, un pilsoniskās sabiedrības iesaistei tas būtu jāveicina. Gadījumos, kad varam 

izvērst partnerības ar uzticamiem valsts dalībniekiem, es koncentrēšos uz to, lai nodrošinātu, ka pilsoniskā 

sabiedrība ir “pārvaldības dalībniece”, kuras loma ir plašāka par “pakalpojumu sniedzēju” lomu. Gadījumos, kad 

mēs saskaramies ar nestabilitāti, pilsoniskā sabiedrība joprojām būs mūsu vēlamā un dažos gadījumos vienīgā 

sadarbības puse. 

 

Pārredzamai uzraudzībai un novērtēšanai ir izšķirīga nozīme gan no efektivitātes viedokļa, gan lai parādītu 

rezultātus — es to ļoti labi apzinos no manas agrīnās pieredzes, strādājot privātajā sektorā. Projektiem, ko finansē 

no ES budžeta, piemēro NDICI – “Eiropa pasaulē” uzraudzības un novērtēšanas sistēmu. “Eiropa pasaulē” 

snieguma uzraudzības sistēma, tostarp “Eiropa pasaulē” rezultātu satvars, ir stabils satvars, ko izmanto ziņošanas 

pienākumiem saskaņā ar NDICI — “Eiropa pasaulē” (piemēram, gada ziņojums par ES ārējās darbības instrumentu 

īstenošanu). Ar dalībvalstīm ir panākta vienošanās par metodiku piesaistīto investīciju izsekošanai, un turpinās 

darbs pie šīs metodikas un kolektīvās ziņošanas turpmākas pilnveides. Ja mani apstiprinās amatā, es nodrošināšu, 

ka šis darbs tiek veikts ātri un pilnīgi pārredzami attiecībā pret Eiropas Parlamentu. 

 

Esmu apņēmies veikt demokrātisku kontroli un augstu vērtēju Eiropas Parlamenta lomu. Esmu apņēmības pilns 

cieši sadarboties ar Eiropas Parlamentu, tostarp ar tā Attīstības komiteju, kā paredzēts Kaimiņattiecību, attīstības 

sadarbības un starptautiskās sadarbības instrumenta “Eiropa pasaulē” ietvaros. 

 

4. IAM sasniegšana, nevienlīdzības novēršana un politikas saskaņotība 

Pilnvarojuma vēstulē nav atsauces uz galvenajām cilvēces attīstības politikas jomām, piemēram, veselību, izglītību 

vai pārtikas nodrošinājumu. Kādus konkrētus pasākumus veiksiet, lai stiprinātu IAM īstenošanu un ziņošanu par 

IAM, tostarp tiem, kas saistīti ar iekļaujošu cilvēces attīstību, pamatojoties uz Komisijas uzņemtajām saistībām, 

jo īpaši par to, lai vismaz 10 % no starptautisko partnerību budžeta būtu atvēlēti izglītībai, veselībai, dzimumu 

līdztiesībai, pilnvērtīgu iespēju nodrošināšanai sievietēm un meitenēm un bērnu aizsardzībai, vienlaikus iesaistot 

vietējos partnerus, kā arī lai veicinātu un paplašinātu nevienlīdzības rādītāja izmantošanu? Vai īstenosiet principu 

“politikas saskaņotība attīstībai” visos likumdošanas un politiskajos procesos, tostarp ex ante novērtējumā un 

ziņošanā par visu Komisijas iniciatīvu ietekmi uz mūsu globālo dienvidu partneriem, lai nodrošinātu, ka Eiropas 

politika tādās jomās kā tirdzniecība, finanses, drošība, lauksaimniecība, zivsaimniecība, klimats, biodaudzveidība, 

enerģētika, izejvielas un migrācija radīs sinerģiju, nevis mazinās ES lomu IAM sasniegšanas veicināšanā visā 

pasaulē?  

 

Programma 2030. gadam un tās ilgtspējīgas attīstības mērķi ir ES politikas veidošanas vadmotīvs, un, ja mani 

apstiprinās amatā, tie arī turpmāk būs mans kompass. Katram kolēģijas loceklim ir uzdots nodrošināt ilgtspējīgas 

attīstības mērķu sasniegšanu savā politikas jomā, pamatojoties uz secinājumiem, kas izklāstīti ES brīvprātīgajā 

pārskatā par Programmas 2030. gadam īstenošanu, ar ko ANO iepazīstināja 2023. gadā; šādas pilnvaras 

apstiprinātas arī manā pilnvarojumā, proti, “Jūs turpināsiet nodrošināt, ka ES atbalsta Apvienoto Nāciju 

Organizācijas Ilgtspējīgas attīstības programmu 2030. gadam un ilgtspējīgas attīstības mērķus”. 

 

Global Gateway ir ES galvenais ieguldījums Programmas 2030. gadam īstenošanā ārpus mūsu robežām. Tā palīdz 

koncentrēt ES ierobežotos resursus tur, kur tie var radīt vislielāko ietekmi uz ilgtspējīgu attīstību. 

 

Dzīves apstākļu uzlabošana un nevienlīdzības mazināšana ir starptautisko partnerību portfeļa pamatā. Investīcijām 

cilvēces attīstībā visā dzīves ciklā arī turpmāk vajadzētu būt būtiskam un atšķirīgam mūsu piedāvājuma 

elementam. Cīņā starp piedāvājumiem ES sociālais modelis daudzējādā ziņā ir mūsu labākā uzņēmējdarbības 

karte. 

 

Global Gateway par atšķirīgu padara tieši tās 360 grādu pieeja. Tajā ir apvienotas investīcijas infrastruktūrā 

(piemēram, ceļos, kabeļos, saules enerģijas iekārtās) ar investīcijām labvēlīgā vidē (piemēram, izglītībā, prasmēs, 

pētniecībā, tiesiskajā regulējumā, labā pārvaldībā) nolūkā atbalstīt cilvēces attīstību un stiprinātu mūsu partneru 

spējas. Izglītība un veselības aprūpe nav tikai tematiskās prioritātes pašas par sevi – tās ir priekšnosacījumi citu 

Global Gateway mērķu sasniegšanai un ir tajos iestrādātas. Divi piemēri, kas ilustrē, kā es redzu 360 grādu pieeju. 

 

1. Izglītība ir Global Gateway veicinātājs. Ekonomikas izaugsme ir atkarīga no kvalificēta un izglītota 

darbaspēka. Spēcīgai izglītības sistēmai ir būtiska nozīme inovāciju virzīšanā un digitālās un zaļās pārkārtošanās 

atbalstīšanā. Ja mani apstiprinās amatā, es plānoju turpināt investēt izglītības sistēmu stiprināšanā, pirmsskolas 

vecuma bērnu izglītošanā un meiteņu izglītībā, tehniskajā un profesionālajā izglītībā un digitālajā infrastruktūrā, 

lai palīdzētu jauniešiem apgūt prasmes, kas vajadzīgas, lai kļūtu par digitālās pārkārtošanās dalībniekiem. 



 – 6 –   

 

2. Tas pats attiecas uz veselības aprūpi. Būtiska nozīme ir efektīvām, noturīgām un pieejamām veselības 

aprūpes sistēmām. Tām ir vajadzīga fiziskā infrastruktūra, piemēram, klīnikas, rūpnīcas un ceļi, lai ražotu un 

izplatītu veselības aprūpes produktus, kā arī apmācīts darbaspēks, pārdomāts regulējums un pētniecība. Tāpēc 

nākamajos piecos gados prioritāte būs paātrināt ES globālās veselības stratēģijas īstenošanu un stiprināt veselības 

aprūpes sistēmas visā pasaulē. 

 

Izvēršot starptautiskas partnerības, manas pieejas centrā būtu cīņa pret nabadzību un nevienlīdzības novēršana. 

Pieaugošā nevienlīdzība apdraud progresu attiecībā uz visiem ilgtspējīgas attīstības mērķiem; mums ir jānodrošina, 

ka visa mūsu rīcība, tostarp investīcijas Global Gateway, novērš nevienlīdzību neatkarīgi no tā, vai tā skar 

vienlīdzīgu piekļuvi darba tirgum, izglītībai, digitālajai savienojamībai, vai universālām veselības un sociālās 

aizsardzības sistēmām. Ja mani apstiprinās amatā, es plānoju sadarboties ar jums nolūkā nodrošināt, ka mēs 

izmantojam nevienlīdzības rādītāju, lai virzītu mūsu investīcijas, šādi nodrošinot, ka tām ir reāla un izmērāma 

ietekme uz nevienlīdzību. Es plānoju veicināt minētā rādītāja izmantošanu visā Komisijā un ārpus tās. 

 

Esmu arī apņēmies saglabāt ES iespaidīgos rezultātus dzimumu līdztiesības jomā, iekļaujot tos visās ES ārējās 

darbībās, nodrošinot, ka mūsu darbs tieši veicina pilnvērtīgu iespēju nodrošināšanu sievietēm un meitenēm. 

Dzimumu līdztiesības rīcības plāns III ierindo ES vadošajā pozīcijā pasaulē; ja mani apstiprinās amatā, es plānoju 

saglabāt un stiprināt šo vadošo lomu.  

 

Eiropas Parlamentam kā vienam no likumdevējiem būs būtiska loma mūsu iekšējo un ārējo darbību saskaņotības 

stiprināšanā. Lai gūtu maksimālus rezultātus, ES ir jāņem vērā mūsu iekšpolitikas ārējā ietekme, proaktīvi 

sadarbojoties ar partneriem un attiecīgā gadījumā veicot rūpīgus ex ante ietekmes novērtējumus, ex post 

uzraudzību/novērtēšanu un atbalsta pasākumus, lai mazinātu negatīvu plašāku ietekmi uz tirdzniecību un 

ieguldījumiem. Iekšpolitika un ārpolitika būtu jāskata integrētā veidā, jo tās ir saistītas. Politikas saskaņotības 

mērķis jau ir nostiprināts Līgumos. Ja mani apstiprinās amatā, es strādāšu pie tā, lai ģeopolitiskos un 

ģeoekonomiskos apsvērumus integrētu kolēģijas politikas veidošanā. 

5. ES un Āfrikas partnerība un attiecības ar citiem reģioniem 

Kurām konkrētām jomām piešķirsiet prioritāti ES un Āfrikas partnerībā, kā plānojat iegūt mūsu Āfrikas partneru 

uzticēšanos un vai atjaunināsiet ES un Āfrikas stratēģiju? Kā nodrošināsiet līdzsvarotu pieeju sadarbībai ar citiem 

ģeogrāfiskajiem reģioniem, kas ir jūsu atbildības jomā? Kādus jaunus ES pasākumus vai likumdošanas iniciatīvas 

(ja tādi ir) jūs ierosinātu šo mērķu sasniegšanai? Kā plānojat sadarboties ar BRICS+ dalībvalstīm, ņemot vērā 

grupu paplašināšanās un integrācijas ietekmi uz ES attīstības politiku? 

 

Mana pilnvaru termiņa prioritāte būtu labi funkcionējoša, abpusēji izdevīga partnerība starp Āfriku un ES. Āfrika 

ir Eiropas tuvākais kaimiņš un kontinents ar iespējām. Tajā atrodas aptuveni puse no 20 visstraujāk augošajām 

pasaules ekonomikām, jauns un dinamisks darbaspēks un bagātīgi dabas resursi. 

 

ES stratēģija mūsu sadarbībai ar Āfriku ir kopīgais redzējums 2030. gadam, ko Āfrikas un ES līderi apstiprināja 

pēdējā ES un ĀS samitā 2022. gadā. Tajā ir izklāstīti mūsu sadarbības mērķi turpmākajos gados. Ja mani 

apstiprinās amatā, es virzīšu uz priekšu šā redzējuma īstenošanu. 

 

Daudzās Āfrikas valstīs ir iespējams panākt ilgtspējīgu izaugsmi. Esmu apņēmies stiprināt un padziļināt ES un 

Āfrikas partnerību, īstenojot un izvēršot 360 grādu Global Gateway paketes attiecībā uz pārveidojošiem un kopīgi 

saskaņotiem mērķiem un konkrētām investīciju iespējām. Es pievērsīšu īpašu uzmanību tam, lai nodrošinātu, ka 

privātais sektors pilnībā izmanto savu potenciālu Eiropas komandas pieejas īstenošanā. 

 

Ja mani apstiprinās amatā, manā vadībā mēs koncentrēsimies uz vietējo vērtības ķēžu veidošanu un 

industrializācijas atbalstīšanu tādās svarīgās nozarēs kā transports, digitālās tehnoloģijas un ilgtspējīga enerģija. 

Stratēģija Global Gateway ir svarīgs veicinātājs, kas finansē infrastruktūras projektus, kuri ne tikai uzlabo 

reģionālo tirdzniecību, bet arī veicina darbvietu radīšanu un ekonomikas dažādošanu. 

 

Āfrika ir daudzveidīgs kontinents: būs svarīgi ES iesaisti pielāgot reģionālajam, valsts un vietējam kontekstam. 

Atsevišķas kontinenta daļas – no Sāhelas centrālās daļas līdz Āfrikas ragam un Lielo ezeru reģionam – joprojām 

cieš no konfliktiem un politiskās nestabilitātes. Papildus stratēģijai Global Gateway ES būtu jāatbalsta diferencēta 

pieeja un arī turpmāk jāiesaistās nestabilās situācijās, jāatbalsta iedzīvotāji un jāveicina dialogs politiski mainīgās 

situācijās. Ja mani apstiprinās amatā, es akcentētu dialogu ar Āfrikas partneriem, lai reaģētu uz to vēlmēm 

mainīgajā ģeopolitiskajā kontekstā.  
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Puse no Global Gateway investīcijām 300 miljardu EUR apmērā līdz 2027. gadam tiek novirzītas Āfrikai. Mums 

šie līdzekļi būtu jāizmanto, lai koncentrētos uz konkrētiem projektiem, kas dod labumu mūsu Āfrikas partneriem, 

vienlaikus saglabājot mūsu vērtības. Āfrikas un ES partnerības prioritārās jomas ir šādas: ilgtspējīga ekonomikas 

attīstība un industrializācija (vietējās vērtību ķēdes); infrastruktūras projekti (piemēram, transporta tīkli, 

energosistēmas, loģistikas centri); zaļā pārkārtošanās un klimatnoturība (ar mērķi izmantot kontinenta atjaunīgās 

enerģijas potenciālu); digitālā pārveide (digitālā infrastruktūra, platjoslas piekļuve, digitālā pratība un 

uzņēmējdarbība); drošība (nestabilitātes pamatcēloņi). 

 

Global Gateway ir globāla stratēģija, kas tiek izvērsta visos kontinentos. Piemēram, ES un dalībvalstis ir 

apņēmušās līdz 2027. gadam piesaistīt vismaz 45 miljardus EUR kā daļu no ES, Latīņamerikas un Karību jūras 

reģiona investīciju programmas Global Gateway, tika apstiprināta pakete Global Gateway 10 miljardu EUR 

apmērā Dienvidaustrumāzijas valstu asociācijai, tika paziņots par 10 miljardu EUR investīcijām ar mērķi izveidot 

Kaspijas jūras koridoru, kas savieno Vidusāziju un Eiropu. 

 

Projekti ir jāpielāgo dažādiem vietējiem apstākļiem. Piemēram, daudzas Latīņamerikas un Karību jūras reģiona 

valstis ir nepārprotami pieprasījušas investīciju programmu un tām ir potenciāls gūt labumu no globālajām vērtības 

ķēdēm, bet tām ir vajadzīgs kapitāls, tehnoloģijas, apmācība un standarti, lai novērstu investīciju nepietiekamību. 

Vidusāzija cenšas dažādot savas ārpolitikas iespējas, attīstīt alternatīvus savienojumus un transporta koridorus un 

padziļināt reģionālo sadarbību. Āzijas un Klusā okeāna reģionā prioritātes ir pielāgošanās klimata pārmaiņām un 

to mazināšana, kā arī digitālā savienojamība. 

 

Ja mani apstiprinās amatā, es veicināšu līdzsvarotu un uz rezultātiem orientētu pieeju dažādiem reģioniem, kuros 

mēs darbojamies, pamatojoties uz esošajām investīciju paketēm. 

 

Nestabilās situācijās ES būtu jārīkojas principiāli, bet arī pragmatiski, pielāgojot savu iesaisti partnervalstu 

ierobežojumiem un vajadzībām, ņemot vērā ES politikas prioritātes. Šajā kontekstā mūsu galvenajam mērķim 

vajadzētu būt nestabilitātes pamatcēloņu novēršanai, vienlaikus nodrošinot piekļuvi dzīvību glābjošiem 

pamatpakalpojumiem un veicinot iedzīvotāju noturību, veicinot cilvēktiesības un cilvēku drošību, mazinot 

neaizsargātību, veicinot miermīlīgus risinājumus un galu galā veicinot konfliktu novēršanu. Es ticu integrētām 

pieejām, kurās ievērota humānās palīdzības, attīstības un miera saikne. 

 

Lai gan es noteikti vēlos sadarboties ar visiem mūsu partneriem, tostarp lielākajām jaunietekmes ekonomikām, 

BRICS valstīm kā grupai ir maz kopīga un trūkst iekšējas saskaņotības. Grupas nesenā “paplašināšanās” līdz šim 

galvenokārt ir bijusi komunikācijas pasākums. Ja mani apstiprinās komisāra amatā, es turpināšu divpusēji 

sadarboties ar grupas locekļiem, izņemot Krieviju. 

 

6. Migrācija un sadarbība attīstības jomā 

Kāda, jūsuprāt, ir savstarpējā saikne starp migrāciju un ES sadarbību attīstības jomā, jo īpaši saistībā ar mūsu 

pienākumiem attiecībā uz politikas saskaņotību attīstībai? Kā novērsīsiet neatbilstīgas migrācijas un piespiedu 

pārvietošanas pamatcēloņus un vai apņematies nodrošināt, ka tiek pilnībā ievēroti attiecīgie NDICI — “Eiropa 

pasaulē” regulas noteikumi un mērķrādītāji, kā arī ES saistības cilvēktiesību jomā? Kā plānojat sadarboties un 

dalīt darbu ar citiem komisāriem migrācijas un mobilitātes ārējo aspektu jomā, jo īpaši attiecībā uz nolīgumiem, 

kas saistīti ar migrāciju, un nodrošināt EP kontroli pār šādiem nolīgumiem? Kā uzlabosiet pārredzamību attiecībā 

uz NDICI — “Eiropa pasaulē” līdzekļu izmantošanu migrācijas jomā un sadarbosieties ar pilsoniskās sabiedrības 

organizācijām, diasporu grupām un migrantu kopienām ar migrāciju saistītu attīstības programmu izstrādē un 

īstenošanā?  

 

Tādiem faktoriem kā bezdarbs, konflikti un nedrošība, klimata pārmaiņas un vides problēmas ir būtiska nozīme 

migrācijas veicināšanā visā pasaulē. Daļa no šīs migrācijas ir neatbilstīga. Skaidru cēloņsakarību ir grūti noteikt, 

jo pastāv sarežģīta motivētājfaktoru mijiedarbība. 

 

Tāpēc, lai efektīvi novērstu neatbilstīgas migrācijas pamatcēloņus, ir vajadzīga visaptveroša pieeja, kurā ņemti 

vērā dažādie faktori. Mums ir jāsadarbojas ar partneriem, lai palielinātu to spējas robežu pārvaldības un drošības 

jomā, likvidētu cilvēku tirdzniecības un kontrabandas tīklus un cieši sadarbotos ar starptautiskajiem partneriem, 

tostarp izmantojot Globālo aliansi migrantu kontrabandas apkarošanai. Mums ir jāizmanto visi mūsu rīcībā esošie 

instrumenti, sākot ar diplomātiju, vīzu politiku un tirdzniecības un investīciju stimuliem. Mums arī jānovērš 
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neatbilstīgas migrācijas pamatcēloņi, radot darba iespējas jauniešiem, kas viņiem ļauj dot ieguldījumu savas 

izcelsmes valsts labklājībā, nevis riskēt ar dzīvību, dodoties bīstamā ceļā. 

 

Mums jārīkojas izlēmīgi un pragmatiski, lai sadarbībā ar galvenajām izcelsmes un tranzīta valstīm ierobežotu 

nelikumīgu izceļošanu un robežšķērsošanu. Esmu apņēmies īstenot visa maršruta pieeju efektīvai migrācijas 

pārvaldībai. Migrācija ir daudzšķautņaina problēma, kas prasa koordinētu un visaptverošu reakciju un saskaņotus 

iekšējos un ārējos centienus šajā jomā. 

 

Ja mani apstiprinās amatā, es plānoju cieši sadarboties ar iekšlietu un migrācijas komisāru(-i) un priekšsēdētājas 

izpildvietnieku(-ci) tehnoloģiju suverenitātes, drošības un demokrātijas jautājumos, lai nodrošinātu, ka migrācijas 

politika ir daļa no visaptverošas stratēģijas, kas ietver neatbilstīgas migrācijas pamatcēloņu novēršanu. Es 

sadarbotos arī ar Vidusjūras telpas komisāru(-i) saistībā ar jauno Vidusjūras paktu, galveno uzmanību pievēršot 

partnerībām ar izcelsmes un tranzīta valstīm. Migrantu kontrabandas apkarošanai un ārējo robežu pārvaldības 

stiprināšanai būtiska ir pastiprināta pārrobežu sadarbība starp kaimiņreģiona un Subsahāras Āfrikas valstīm. 

 

Pēdējo gadu laikā ES jau ir pastiprinājusi sadarbību ar partnervalstīm, pārsniedzot indikatīvo mērķi, proti, 10 % 

no NDICI – “Eiropa pasaulē” budžeta atvēlēt ar migrāciju un piespiedu pārvietošanu saistītām darbībām. Pašlaik 

tiek īstenotas vairāk nekā 190 darbības 5,3 miljardu EUR vērtībā, jo īpaši Subsahāras Āfrikā, Ziemeļāfrikā un 

Āzijā un Klusā okeāna reģionā. Es apņemos darīt visu iespējamo, lai sasniegtu mērķus, par kuriem esam 

vienojušies kopā.  

 

Esmu pārliecināts, ka mūsu starptautiskajām partnerībām var būt pozitīva loma neatbilstīgas migrācijas novēršanā, 

virzot mūsu Global Gateway investīcijas tur, kur tās ir vissvarīgākās (piemēram, ekonomikas attīstība, izglītība, 

veselības aprūpe). Stiprinot vietējās iespējas, mēs samazināsim motivāciju pārcelties uz citu valsti. ES partnerība 

ar Mauritāniju ir paraugs: investīcijas zaļajā enerģijā, veselības aprūpē un izglītībā ne tikai veicina izaugsmi, bet 

arī rada darbvietas un nākotni, ko cilvēki meklē mājās. 

 

Ja mani apstiprinās amatā, es arī plānoju īstenot “vairāk par vairāk” loģiku. NDICI — “Eiropa pasaulē” “elastīga 

uz stimuliem balstīta pieeja” ir labs piemērs tam, kā ES oficiālā attīstības palīdzība var veicināt labu sadarbību 

migrācijas jomā, palīdzot abām pusēm panākt progresu ilgtspējīgas attīstības mērķu sasniegšanā un atbalstīt 

iedzīvotāju centienus veidot savu nākotni savā valstī. 

 

Es arī uzskatu, ka ES interesēs ir arī turpmāk saglabāt iesaistīti konfliktu zonās, nestabilās valstīs un citos sarežģītos 

apstākļos, tostarp, lai izvairītos no negatīvas ietekmes uz ES neatbilstīgas migrācijas veidā. Šajā sakarā mums vēl 

vairāk jākoncentrējas uz kopienu stabilizāciju, izmantojot ekonomikas attīstību, atbalstu vietējai pārvaldībai un 

konfliktu novēršanu. 

 

Sadarbība jaunu likumīgu kanālu jomā var arī palīdzēt samazināt neatbilstīgu migrāciju uz ES. Talantu partnerības 

var palīdzēt strukturēt sadarbību darbaspēka mobilitātes jomā, palielināt ES konkurētspēju un risināt ar darbaspēka 

trūkumu saistītās problēmas atsevišķās nozarēs un profesijās, vienlaikus veicinot prasmju izkopšanu un 

ekonomikas izaugsmi izcelsmes valstīs. 

 

Vēlos uzsvērt, ka visām mūsu darbībām ir stingri jābalstās uz ES un starptautisko tiesību, tostarp ES Pamattiesību 

hartas un Eiropas Cilvēktiesību konvencijas, ievērošanu. 

 

Esmu apņēmies šajā jomā sadarboties arī ar Eiropas Parlamentu, tostarp maksimāli izmantojot augsta līmeņa 

ģeopolitiskos dialogus un pilnībā informējot to. Es ticu pārredzamībai, tostarp attiecībā uz progresu saistībā ar 

indikatīvo migrācijas izdevumu mērķrādītāju, kas paredzēts NDICI — “Eiropa pasaulē” regulā. 

 

Izmantojot Attīstības politikas forumu un ES delegāciju konsultācijas, ES migrācijas dialogos būtu aktīvi jāiesaista 

pilsoniskās sabiedrības organizācijas, diasporas grupas un migrantu kopienas. 

 

7. Finansējums nestabilu valstu attīstībai un vajadzībām 

Kā plānojat garantēt, ka ES oficiālā attīstības palīdzība tiek sniegta efektīvāk, tostarp izmantojot lokalizāciju, un 

nodrošina pietiekamu finansējumu vismazāk attīstītajām valstīm un nestabilā situācijā esošām valstīm, īstenojot 

“diferencēto pieeju” un humānās palīdzības, attīstības un miera saiknes pieeju un vienlaikus novēršot līdzekļu 

ļaunprātīgu izmantošanu? Ņemot vērā attīstības finansējuma trūkumu un pieaugošo parādu slogu, ar ko saskaras 

daudzas jaunattīstības valstis, kādas iniciatīvas īstenosiet ES, Eiropas komandas un daudzpusējā līmenī attiecībā 
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uz iekšzemes resursu mobilizāciju, nelikumīgām kapitāla plūsmām, parādu atvieglošanu un parādu 

pārstrukturēšanas pārvaldību? Kā plānojat piesaistīt privātās investīcijas, tostarp no Eiropas uzņēmumiem un 

Eiropas attīstības finansēšanas iestādēm, kā arī dalībvalstu finansēšanas aģentūrām, lai palielinātu finansējumu? 

Kādu konkrētu pieeju priekšlikumā par nākamo ilgtermiņa budžetu jūs ierosināsiet attiecībā uz jūsu atbildības 

jomu un kādu ieguldījumu sniegsiet kolēģijas darbā pie “uzlabotas ārējo darbību finansēšanas” resursu un 

programmu ziņā, lai stiprinātu ES partnerības ar jaunattīstības valstīm?  

 

Es strādāšu pie tā, lai nodrošinātu, ka ES sniedz efektīvu ieguldījumu globālajos centienos atjaunot ilgtspējīgas 

attīstības mērķu sasniegšanu un novērst ikgadējo finansējuma iztrūkumu 4 triljonu EUR apmērā. Es redzu vairākus 

veicamus uzdevumus, lai mūsu oficiālā attīstības palīdzība, tostarp palīdzība mūsu visneaizsargātākajiem 

partneriem, būtu efektīvāka. 

 

Pirmkārt, mēs vairs nevaram atļauties pārmērīgu iejaukšanos, rīkoties sadrumstaloti un dublēt centienus Eiropas 

Savienībā. Mums ir jāoptimizē ES un dalībvalstu līdzekļu izmantošana, izmantojot diferencētu pieeju, nodrošinot, 

ka mūsu palīdzība atbilst katras valsts un reģiona īpašajām vajadzībām, vienlaikus novēršot līdzekļu ļaunprātīgu 

izmantošanu. Mums ir jāturpina balstīties uz Eiropas komandas pieeju un pilnībā jāizmanto tās potenciāls, veicot 

koordināciju visos līmeņos, tostarp ar dalībvalstīm Eiropā un uz vietas partnervalstīs, ar to diplomātiskajiem 

tīkliem, to attīstības finanšu iestādēm un eksporta kredītu aģentūrām, kā arī ar Eiropas privāto sektoru. Tas ne tikai 

nodrošinās plašāku mērogu, ietekmi un pamanāmību, bet arī vairos mūsu oficiālās attīstības palīdzības efektivitāti. 

 

Otrkārt, ir būtiski piesaistīt privāto sektoru. Mums būtu jāpastiprina sadarbība ar vietējiem un Eiropas 

uzņēmumiem un jāatraisa ilgtspējīgāks privātais finansējums, mazinot risku investīcijām (tostarp izmantojot 

inovatīvus finanšu instrumentus, piemēram, mūsu garantiju programmu “Eiropas Fonds ilgtspējīgai attīstībai 

plus”), lai sasniegtu mūsu publiskās politikas mērķus. Sadarbība ar tādām iestādēm kā Eiropas Investīciju banka 

(EIB) un Eiropas Rekonstrukcijas un attīstības banka (ERAB) ļauj piesaistīt arī apvienotus finanšu instrumentus. 

Šādi publiskie līdzekļi ļaus īstenot stratēģiskas darbības un inovatīvus finanšu instrumentus, lai piesaistītu papildu 

privātās investīcijas. Tās ir būtiskas, lai virzītos uz dekarbonizētu un digitālu pārkārtošanos. 

 

Treškārt, mums būtu jāsadarbojas ar starptautiskajiem partneriem, lai rastu globālus risinājumus, kā piesaistīt 

izdevīgāku finansējumu un reformēt starptautisko finanšu arhitektūru, lai tā atbilstu paredzētajam mērķim. ES ir 

aktīvi un konstruktīvi iesaistījusies diskusijās par Bretonvudas sistēmas pārveidošanu, un, ja to apstiprinās, es 

nodrošināšu, ka arī turpmāk mēs to darīsim. 

 

Protams, šie pasākumi var atbalstīt strukturālās reformas partnervalstīs tikai tad, ja tiek nodrošināta pareiza 

publisko finanšu pārvaldība. Par prioritāti jāizvirza iekšzemes resursu piesaistīšanas, ilgtspējīgas parādu 

pārvaldības un nelikumīgu finanšu plūsmu novēršanas uzlabošana: tur rodams galvenais ilgtspējīgas attīstības 

potenciāls. ES būtu jāturpina atbalstīt šos centienus, izmantojot tādas iniciatīvas kā “Iekasē vairāk – tērē labāk” 

vai Eiropas komandas iniciatīvu cīņai pret nelikumīgām finanšu plūsmām un ar tām saistīto transnacionālo 

organizēto noziedzību. 

 

Turpmākajos gados mums būs arī jāstiprina daudzpusējas parāda pārstrukturēšanas iniciatīvas, piemēram, G20 

kopējā parāda režīma sistēma, lai tās padarītu savlaicīgākas un pārredzamākas. Mums ir arī jārod efektīvi 

risinājumi neaizsargātām valstīm ar vidējiem ienākumiem, kuras nav tiesīgas izmantot vienoto sistēmu. 

 

ANO konference par finansējumu attīstībai 2025. gadā Seviļā būs svarīgs brīdis, lai izvērtētu progresu un 

izstrādātu ceļvedi turpmākajiem gadiem. 

 

ES līmenī nākamā daudzgadu finanšu shēma būs iespēja, ko mēs nevaram atļauties palaist garām. Kaimiņattiecību, 

attīstības sadarbības un starptautiskās sadarbības instrumenta “Eiropa pasaulē” pieņemšana bija pavērsiens 

vienkāršošanas, pārredzamības un efektivitātes ziņā. Es uzskatu, ka turpmāk mums būtu stratēģiskāk jāvirza mūsu 

ārējā darbība, jāpadara mūsu instrumenti elastīgāki un jāturpina saskaņot mūsu iekšpolitiku un ārpolitiku, lai 

atspoguļotu Eiropas stratēģiskās prioritātes. Tajā pašā laikā attiecībā uz sarežģītās situācijās esošām valstīm mums 

būtu jāturpina koncentrēties uz neaizsargātu iedzīvotāju pamatvajadzībām humānās palīdzības, attīstības un miera 

saiknes garā, nodrošinot, ka mūsu centieni joprojām ir iedarbīgi. 

 

Ārlietu komitejas uzdotie jautājumi  

8. Jums ir uzdots izstrādāt “zīmolu” Global Gateway, kas nodrošina “efektīvu un redzamu izsekošanu un ziņošanu, 

tostarp par privātā finansējuma mobilizēšanu”. Kā konkrēti plānojat mērīt Global Gateway ietekmi un rezultātus? 
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Kā nodrošināsiet, ka ES privātais sektors pietiekami apvieno centienus, lai radītu nepieciešamo sviras efektu, ko 

nevar izdarīt tikai ar publiskajiem līdzekļiem, jo īpaši gadījumos, kad politiskā nestabilitāte vai vāja pārvaldība 

rada nenoteiktību? Kā plānojat pietiekami uzlabot “zīmola” Global Gateway komunikāciju, redzamību un ietekmi, 

lai atspēkotu nepatiesus vēstījumus un dezinformāciju? Kā plānojat strukturēt attīstības sadarbību nestabilos 

apstākļos, kur zīmolu Global Gateway nevar īstenot, un nodrošināt cilvēktiesību pieeju attiecību ar 

starptautiskajiem partneriem veicināšanā, uzturēšanā un stiprināšanā, un garantēt, ka Global Gateway saglabā 

savu mērķi — būt uz vērtībām balstītam piedāvājumam? Kā plānojat risināt problēmas, ko rada citi mazāk regulēti 

sadarbības modeļi, piemēram, Ķīnas iniciatīva “Viena josla, viens ceļš”? 

Par redzamu izsekošanu un ziņošanu, tostarp par privātā finansējuma izmantošanu, skatiet manu atbildi uz 

3. jautājumu. Par nestabiliem apstākļiem skatiet manu atbildi uz 3., 4. un 5. jautājumu. 

Global Gateway mērķis ir radīt pareizos stimulus un vidi privātajam sektoram, lai tas varētu ilgtspējīgi investēt 

partnervalstīs un lai reaģētu uz mūsu partneru mērķiem un prasībām un palīdzētu sasniegt ilgtspējīgas attīstības 

mērķus. Ja mani apstiprinās amatā, es ierosināšu šādus pasākumus ar mērķi palielināt privātā sektora līdzdalību: 

1) padziļināt sadarbību ar EIB un ERAB, lai palielinātu attīstības projektu finansējumu jaunattīstības valstīs. 

Mēs varam apvienot ES dotācijas ar privātā sektora ieguldījumiem, nodrošinot, ka projekti joprojām ir finansiāli 

dzīvotspējīgi, vienlaikus veicinot ilgtspējīgas attīstības mērķu sasniegšanu. 

2) Nodrošināt, ka ieguldījumi infrastruktūrā tiek papildināti ar ieguldījumiem labvēlīgā uzņēmējdarbības 

vidē, tostarp cilvēkkapitālā. 

3) Nodrošināt pareizos stimulus uzņēmumiem piedalīties mūsu centienos radīt ilgtspējīgu attīstību, tostarp 

izmantojot inovatīvus finanšu instrumentus, piemēram, Eiropas Fondu ilgtspējīgai attīstībai plus, lai palīdzētu 

mazināt investīciju risku. 

4) Pilnībā izmantot Global Gateway uzņēmējdarbības padomdevēju grupas potenciālu apkopot informāciju 

un atsauksmes par stratēģijas stratēģisko ievirzi. 

5) Stiprināt izpratnes veicināšanu gan Eiropas Komisijas, gan dalībvalstu līmenī. Piemēram, 

uzņēmējdarbības forumi var palīdzēt radīt jaunas saiknes un iespējas. 

Visefektīvākais veids, kā apkarot dezinformāciju, ir investēt pozitīvā komunikācijā par Eiropas piedāvājumu 

partnervalstīm. Tā kā Global Gateway no darbības sākuma fāzes pāriet uz darbības izvēršanu un reaģē uz mūsu 

partneru pieprasījumu pēc stratēģiskām investīcijām ar kvalitatīvu piedāvājumu, ES būtu arī jāpielāgo sava 

komunikācija, lai uzlabotu informētību par Global Gateway kā uzticamu zīmolu. Mums ir proaktīvi jāpāriet uz 

kampaņas režīmu, parādot ES pozitīvo Global Gateway piedāvājumu plašai sabiedrībai. Tāpēc ir vajadzīga 

stratēģiskāka un mērķtiecīgāka pieeja, kuras pamatā ir profesionālas kampaņas, kas sasniedz jaunas auditorijas, 

izmantojot to izmantotos kanālus un nododot vēstījumu, kas tām ir svarīgs. Neviens no mūsu konkurentiem 

nepiedāvā mūsu piedāvājumam līdzvērtīgu piedāvājumu; mums ir jānodrošina, ka pasaule to zina. 

Visbeidzot, Global Gateway zīmola ietekmi virzīs sekmīga konkrētu projektu izvēršana uz vietas. Mums, 

izmantojot Eiropas komandas pieeju, ir vienoti jāziņo par veiksmīgiem pamatprojektu rezultātiem. Mums arī 

jānodrošina, ka potenciālie investori uzzina par mūsu projektu priekšrocībām. 

Papildus stratēģijai Global Gateway ES būtu jāsaglabā īpaši resursi, kurus izmantot nestabilās un konfliktu 

situācijās. Galvenā uzmanība būtu jāpievērš iedzīvotāju visneatliekamākajām vajadzībām pārtikas, veselības 

aprūpes un izglītības jomā. Attiecībā uz valstīm, kuras pārvalda antikonstitucionālas valdības, mana pieeja, ja to 

apstiprinās, būs skaidra: izvairīties no valdības leģitimizēšanas, bet arī turpmāk iesaistīties iedzīvotāju labā un 

sadarboties ar viņiem. Pilnīga atteikšanās iesaistīties radītu ievērojamas izmaksas, vakuumu un kolektīvi sodītu 

iedzīvotājus, kas jau tā ir neaizsargāti. Tāpēc mums ir jāatrod vidusceļš, kas būtu pielāgots katras konkrētās valsts 

situācijai. 

Global Gateway ir Eiropas piedāvājums arvien pārslogotākā ģeoekonomiskajā vidē. Labākais veids, kā konkurēt, 

ir panākt rezultātus; to ietekme ir mūsu visspēcīgākais arguments. 

 

Starptautiskās tirdzniecības komitejas uzdotie jautājumi 
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9. Attiecībā uz tirdzniecības attiecībām ar partnervalstīm, tostarp uzlabotu piekļuvi kritiski svarīgiem resursiem, 

kādus konkrētus pasākumus veiksiet, lai nodrošinātu, ka tirdzniecības aspektiem tiek pievērsta lielāka uzmanība 

stratēģijas Global Gateway izstrādē un īstenošanā? Konkrētāk, kā plānojat stiprināt saikni starp investīciju 

veicināšanas nolīgumiem un stratēģiju Global Gateway un to savstarpēju pārklāšanos un kā nodrošināsiet 

sinerģiju ar jaunajām tīras tirdzniecības un ieguldījumu partnerībām, kas sniedz abpusēju labumu Savienībai un 

partnervalstīm? Kā pielāgosiet stratēģiju Global Gateway, lai reaģētu uz pieaugošo ģeopolitisko spriedzi 

tirdzniecības jomā un jaunietekmes valstu (piemēram, Ķīnas, Indijas) spēcīgāko lomu, tostarp Āfrikas kontinentā? 

Kā stratēģijas izstrādē un īstenošanā iesaistīsiet Starptautiskās tirdzniecības komiteju? 

Dažu pēdējo gadu laikā ir radusies jauna globālā realitāte: pieaugot spriedzei tirdzniecībā un konfliktiem, 

ģeopolitika un ģeoekonomika tagad ir savstarpēji saistītas; svarīgākās valstis rīkojas uzstājīgāk, apstrīdot 

iedibināto starptautisko kārtību un veicinot alternatīvus pārvaldības modeļus; atkarība tiek izmantota kā ierocis. 

Notiek piedāvājumu cīņa. 

ES jau ir pielāgojusi savu attīstības sadarbības modeli atbilstoši šai jaunajai realitātei. To iemieso stratēģija Global 

Gateway, kas atbilst mūsu partnervalstu pieprasījumam pēc labākas saiknes ar globālajām vērtības ķēdēm, vietējās 

pievienotās vērtības radīšanas un noturības pret ārējiem satricinājumiem. 

Kā bijušais tirdzniecības ministrs apzinos tirdzniecības nozīmi un potenciālu. Tā ir nozīmīgs ilgtspējīgas attīstības 

dzinējspēks: no 1990. līdz 2017. gadam jaunattīstības valstis palielināja savu daļu pasaules eksportā no 16 % līdz 

30 %; tajā pašā laikposmā nabadzības līmenis pasaulē samazinājās no 36 % līdz 9 %. 

Tāpēc ES atbalsta tirdzniecības veicināšanu, jo īpaši stiprinot investīciju vidi ar nesaistošiem pasākumiem 

(piemēram, spēju veidošanu, apmācību, normatīvo vidi) un mobilizējot uzņēmumus partnerattiecībām un 

investīcijām, tādējādi palīdzot partnervalstīm radīt lielāku pievienoto vērtību vietējā līmenī un virzīties augšup pa 

globālajām vērtības ķēdēm. Ja tikšu apstiprināts komisāra amatā, es piedalīšos šīs virzības īstenošanā. 

Ja mani apstiprinās amatā, es ciešā sadarbībā ar tirdzniecības un ekonomiskās drošības komisāru(-i) strādāšu pie 

tā, lai nodrošinātu, ka investīcijas Global Gateway tiek attīstītas pilnīgā sinerģijā ar nesen ierosinātajām tīras 

tirdzniecības un investīciju partnerībām, kas ir ES jaunās ārpolitikas papildu komponenti. Mums būtu jācenšas 

izveidot savstarpēji izdevīgas ilgtermiņa partnerības ar galvenajiem partneriem, kas var stiprināt konkurētspēju un 

dažādot piegādes ķēdes, vienlaikus uzlabojot ilgtspēju un pievienoto vērtību, tādējādi arī stimulējot mūsu partneru 

ekonomiku un atbalstot Programmas 2030. gadam īstenošanu. 

Būtiska nozīme būs politiskajam atbalstam un Eiropas Parlamenta ieguldījumam saistībā ar Global Gateway. 

Tāpēc, ja mani apstiprinās amatā, gan plenārsēžu debatēs, gan komiteju sanāksmēs es vēlētos regulāri informēt 

Parlamentu par stratēģijas īstenošanu un apmainīties ar informāciju par tās izvēršanu. Es arī aicinu Eiropas 

Parlamentu pilnībā izmantot tā dalību Global Gateway padomē. 

 

Pilsoņu brīvību, tieslietu un iekšlietu komitejas uzdotie jautājumi 

10. Saskaņā ar jūsu pilnvarojuma vēstuli jums būtu jāstrādā pie tā, lai izveidotu visaptverošas un savstarpēji 

izdevīgas partnerības ar trešām valstīm, izmantojot integrētu pieeju, kas nodrošinātu, ka ekonomikas, humanitārā, 

attīstības, miera un drošības politika dod ieguldījumu šo partnerību stiprināšanā. Mērķis ir novērst neatbilstīgas 

migrācijas pamatcēloņus un galvenos virzītājspēkus un apkarot kontrabandistu tīklus, vienlaikus pilnībā ievērojot 

cilvēktiesības. Kādus pasākumus veiksiet, lai nodrošinātu šo partnerību efektīvu darbību, jo īpaši migrācijas 

jomā? Kā nodrošināsiet, ka Parlaments var veikt pārraudzību visā šādu partnerību veidošanas procesā, jo īpaši 

tad, ja daži to aspekti varētu ietekmēt tā likumdošanas prerogatīvas? 

Izšķirīga nozīme ir Eiropas Parlamenta politiskajām norādēm par jautājumiem, kas saistīti ar migrāciju. Ja mani 

apstiprinās amatā, es apņemos regulāri informēt Eiropas Parlamentu. Attiecībā uz pārējo manas atbildības jomu es 

nodrošināšu, ka mani dienesti un es ievērošu juridiskās un procesuālās prasības, lai nodrošinātu demokrātisku 

kontroli, pārredzamību un pārskatatbildību. 

Lai panāktu ES drošību, globālo stabilitāti un ekonomikas attīstību, izšķirīga nozīme ir sadarbībai ar mūsu 

starptautiskajiem partneriem. Tas ir svarīgs instruments, lai veicinātu efektīvu un taisnīgu migrācijas pārvaldību, 

ļaujot novērst neatbilstīgas migrācijas pamatcēloņus un apkarot noziedzīgos tīklus, kas no tās gūst labumu. Kā 

izklāstīts Migrācijas un patvēruma paktā, visaptverošu un savstarpēji izdevīgu partnerību veidošana ar trešām 



 – 12 –   

valstīm joprojām būs svarīgs ES visaptverošās pieejas elements. Ja mani apstiprinās amatā, mans mērķis būs 

uzlabot šo sadarbību ar galvenajām izcelsmes un tranzīta valstīm un atbalstīt pakta ārējās dimensijas efektīvu 

īstenošanu.  

Sadarbībā ar priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci) jautājumos par tehnoloģisko suverenitāti, drošību un demokrātiju, 

iekšlietu un migrācijas komisāru(-i) un Vidusjūras telpas komisāru(-i) es akcentētu darbu pie konkrētām darbībām 

un operatīvas tiesībaizsardzības sadarbības, lai apkarotu pārrobežu organizēto noziedzību, kas saistīta ar migrantu 

kontrabandu, cilvēku tirdzniecību, terorismu un narkotiku tirdzniecību. Es sadarbošos ar starptautiskajiem 

partneriem un trešām valstīm, lai nodrošinātu patvēruma meklētāju un bēgļu aizsardzību uzņēmējās trešās valstīs, 

kā arī atbalstītu uzņēmējkopienas. Visaptverošie centieni ietver arī likumīgu kanālu izstrādi kopā ar dalībvalstīm, 

tostarp izmantojot ES talantu partnerības un cirkulārās migrācijas shēmas. 

Mūsu migrācijas stratēģijai arī turpmāk jābūt balstītai uz starptautiskajām tiesībām, apņemoties ievērot 

cilvēktiesības. Visiem pasākumiem, kas veikti neatbilstīgas migrācijas ierobežošanai, ir pilnībā jāatbilst ES un 

starptautiskajam tiesiskajam regulējumam. Tas ietver ES Pamattiesību hartas un Eiropas Cilvēktiesību konvencijas 

ievērošanu. Īstenošanas partneriem arī turpmāk vajadzētu būt līgumiskam pienākumam sniegt regulārus un 

visaptverošus ziņojumus par to darbību un situāciju valstī, kurā tiek īstenota ES finansētā darbība. 

Iekšpolitikas un ārpolitikas saskaņotība ir ļoti svarīga, jo īpaši attiecībā uz migrāciju. Saskaņā ar politikas 

pamatnostādnēm es arī sniegtu ieguldījumu ES vīzu politikas stratēģijā un jaunā Vidusjūras reģiona paktā, lai 

labāk aizsargātu robežas un pārvaldītu migrāciju. 

 

Sieviešu tiesību un dzimumu līdztiesības komitejas uzdotie jautājumi 

11. Saskaņā ar jūsu pilnvarojuma vēstuli jūs turpināsiet nodrošināt, ka ES veicina ilgtspējīgas attīstības mērķu, 

tostarp 5. IAM par dzimumu līdztiesību, īstenošanu un ka dzimumu līdztiesība un pilnvērtīgu iespēju 

nodrošināšana sievietēm un meitenēm arī turpmāk ir viena no ES starptautiskās sadarbības un attīstības politikas 

prioritātēm. Vai ir kādas jaunas iniciatīvas, ko plānojat ieviest, lai ES līmenī īstenotu Pekinas Rīcības platformu 

un programmu sieviešu, miera un drošības jomā, un kādus pasākumus veiksiet, lai sieviešu un meiteņu situāciju 

bruņotos konfliktos padarītu par ES prioritāti? Vai apņematies izstrādāt GAP IV? Kā Komisija risinās jautājumu 

par seksuālās un reproduktīvās veselības un ar to saistīto tiesību pakalpojumu sniegšanu humānās palīdzības un 

attīstības sadarbības ietvaros, jo īpaši grūtniecēm no konfliktu zonām, no kurām dažas ir pārcietušas vardarbību 

un izvarošanu? Ņemot vērā visā pasaulē notiekošos uzbrukumus dzimumu līdztiesībai un LGBTIQ+ tiesībām, kā 

plānojat nodrošināt, ka ES piešķir vietējām pilsoniskās sabiedrības organizācijām, LGBTIQ+ un sieviešu tiesību 

aizstāvjiem un viņu organizācijām pienācīgu un tiešu piekļuvi resursiem? 

Dzimumu līdztiesība ir viena no ES pamatvērtībām un ES ārējās darbības politiskā prioritāte. Tā arī vienkārši ir 

labas ekonomikas darbības pamatprincips. Starptautiskā Valūtas fonda pētījumi liecina, ka, ja tiktu samazināta 

dzimumu nodarbinātības atšķirība darba tirgū, jaunattīstības valstu IKP varētu palielināties par gandrīz 8 %. 

Pilnībā novēršot šo atšķirību, IKP varētu palielināties vidēji par 23 %. Ja mani apstiprinās amatā, es arī turpmāk 

pastiprināti pievērsīšos dzimumu līdztiesībai gan kā atsevišķam mērķim, gan arī kā ilgtspējīgas attīstības, stabilas 

ekonomikas izaugsmes, stabilas pārvaldības un ilgstoša miera un drošības katalizatoram. 

Dzimumu līdztiesības rīcības plāns III ir ievērojami veicinājis dzimumu līdztiesību kā ES ārējās darbības 

stratēģisku prioritāti. Tas ir palīdzējis panākt integrētāku pieeju visās politikas jomās un palielināt atbalstu 

partnervalstīm. Ja mani apstiprinās amatā, es nodrošināšu, ka turpmāko pasākumu plāns ir vērienīgs. Es cieši 

sadarbošos ar citiem komisāriem, tostarp līdztiesības komisāru(-i) un Augsto pārstāvi/priekšsēdētāja vietnieci(-

ku). Es uzsākšu plašu apspriešanos ar visiem partneriem, tostarp Eiropas Parlamentu, un iesaistīšu pilsonisko 

sabiedrību. 

Ja mani apstiprinās amatā, es uzlabošu dzimumu līdztiesības aspekta integrēšanu mūsu starptautiskajās partnerībās, 

paplašināšu uz dzimumu līdztiesību vērstas darbības, atbalstīšu pilnvērtīgu iespēju nodrošināšanu sievietēm un 

izstrādāšu jaunas iniciatīvas, lai novērstu dzimumu atšķirības attiecībā uz izglītību, dalību darba tirgū, ienākumiem 

un piekļuvi resursiem un pakalpojumiem. 

Pekinas Deklarācijas par dzimumu līdztiesību un ANO Drošības padomes Rezolūcijas 1325 par sievietēm, mieru 

un drošību 2025. gadā gadadiena ir iespēja stiprināt ES vadību un izlēmīgi rīkoties, lai veicinātu dzimumu 

līdztiesību. Es ciešā sadarbībā ar Augsto pārstāvi/priekšsēdētāja vietnieci(-ku) nodrošinātu, ka ES ievēro šos 

atskaites punktus. 



 – 13 –   

Īpaša uzmanība jāpievērš sievietēm un meitenēm bruņotos konfliktos, jo viņas saskaras ar īpašiem riskiem 

(piemēram, izvarošana kā kara ierocis) un bieži vien viņām netiek piešķirta vieta pie sarunu galda. ES ir aktīvāk 

jāatbalsta sieviešu vienlīdzīga un jēgpilna līdzdalība konfliktu novēršanā un atrisināšanā. Nestabilās situācijās 

prioritātei vajadzētu būt bērnu aizsardzībai, kā arī jauniešu un sieviešu vajadzībām (piemēram, “sievietes 

sievietēm” pieeja Afganistānā). 

Ar dzimumu saistītas vardarbības apkarošana ir svarīgs aspekts noturības veidošanā pret drošības 

apdraudējumiem, tostarp kopienas līmenī. Taču ar dzimumu saistīta vardarbība pirmkārt ir šausminošs 

cilvēktiesību pārkāpums. Ja mani apstiprinās amatā, es darīšu visu iespējamo, lai palīdzētu izskaust šo praksi. 

Veselības aprūpē pastāv ievērojamas atšķirības starp dzimumiem. Vispārēja piekļuve seksuālās un reproduktīvās 

veselības aprūpei un tiesībām ir svarīga ne tikai tādēļ, lai nodrošinātu, ka sievietes un meitenes saņem 

nepieciešamo aprūpi, bet arī tādēļ, lai viņām būtu iespēja būt noteicējām pār savu dzīvi. 

Sieviešu organizācijas un pilsoniskā sabiedrība ir priekšplānā cīņā par dzimumu līdztiesību. Tās ir būtisks 

sabiedrotais, lai veicinātu noturīgas ar dzimumu aspektu saistītas pārmaiņas un sasniegtu visvairāk 

marginalizētākās sievietes un meitenes. Puse no iniciatīvas “Spotlight” darbības finansējuma tika novirzīta vairāk 

nekā 1750 pilsoniskās sabiedrības organizācijām. ES arī atbalsta cilvēktiesību aizstāvjus, tostarp LGBTI 

aizstāvjus. Vairāk nekā puse no ES cilvēktiesību aizstāvju aizsardzības programmas atbalsta saņēmējiem ir 

sievietes cilvēktiesību aizstāves. Tie ir tikai daži no daudziem piemēriem ES stratēģiskajai sadarbībai ar pilsonisko 

sabiedrību dzimumu un LGBTI līdztiesības jomā. 

 

 


